
Stanovska organizacija JUU 
Iz društev: 

Vabila: 
= SRESKO UČITELJSKO DRUŠTVO 

ZA SREZ MURSKA SOBOTA bo zborovalo 
dne 23. januarja v Murski Soboti v prostorih 
Sokolskega doma s sledečim dnevnim re
dom: 

1. Ob 9%. uri praktični telovadni nastop 
tov. Lavrenčiča. 

2. Predavanje tov. Lavrenčiča. 
3. Občni zbor: poročilo funkcionarjev. 
4. Volitev novega odbora. 
5. Raznoterosti. 



porodila: 
+ JUU, SRESKO DRUŠTVO PTUJ je 

zborovalo dne 7. decembra v Ptuju. 
Po otvoritvi zborovanja poda tovariš 

predsednik kratko situacijsko poročilo. 
Tudi učiteljstvo je utrpelo znižanje pre

jemkov kakor vse ostalo uradništvo. Kriza 
je vsepovsod. Zato pa je nujno treba, da se 
kar najtesneje oklenejo vsi svdje organiza
cije. Ona nam je priborila, kar imamo, ona 
se bo i v bodoče krepko porezala za dobro* 
bit svojega članstva. 

Prečitajo se došli dopisi 
Dopis glede Slovenske Šolske Matice se

je obravnaval od točke do točke. Sklepi so 
bili soglasni. 

1. točka. Stanovsko glasilo naj ne služi 
drugim društvom brezplačno v propagandne 
svrhe. Vsi propagandni spisi naj se plačajo. 
Idejni članki naj se brezplačno objavljajo v 
»Učit. Tovarišu«. To velja tudi za SŠM. 

Tov. Šterk stavi predlog: JUU, sresko 
društvo Ptuj predlaga ponovno, da se ukine 
izdajanje priloge »Učit. Tovariša« — »Pro
sveta«. Idejni članki naj se objavljajo v 
»Učit. Tovarišu«. 

K 2. točki predlaga tovarišica Kancler: 
Odbor sreskega društva Ptuj naj sestavi za 
sekcijo resolucijo, da ta na merodajnih me
stih ukrene potrebne korake, da se ne bo 
zahtevala od učiteljstva propaganda za razne 
mladinske liste na tak način, kot je postal 
sedaj običajen. Učiteljstvo gotovo rado raz* 
širja dobro čtivo, ni pa ono krivo, ako uspeh 
zaradi težkega gmotnega položaja ljudstva 
ni tak, kot bi si ga vsi želeli. 

Oba predloga sta bila soglasno sprejeta. 
Pobira naj se čista društvena članarina. 
3. točka. Tov. Musek predlaga, da se 

naj pusti učiteljskim društvom proste roke, 
v kolikor se hočejo pečati s propagandnim 
in drugim delom ustanov, ki so izven JUU. 

Glede 4. točke se oglašajo razna mnenja 
o ustanovitvi ene velike pedagoške ustanove. 
Na predlog tov. Jurančiča se točka 4. v ce
loti odkloni; tako tudi 5. in 6. točka. 

Tudi 7. točka glede ustanovitve uradne 
banovinske študijske pedagoške knjižnice se 
odkloni. 

Člani sreskega društva Ptuj pa vztrajajo 
pri svojem prvotnem sklepu, da tako dolgo 
nočejo biti člani SŠM, dokler se članarina 
ne zniža na svoje prejšnje stanje. 

Tov. Šterk iznese vse pogreške, ki se ti
čejo plačevanja članarine. Prosi navzoče, da 
marljivo agitirajo za knjigi, ki jih je izdala 
Mladinska Matica za Božič. Tu se oglasi to* 
varišica Kafol ter opozorf, da starši učencev 
že šolska bremena težko zmagujejo, kaj šele 
ona za vse drugo, kar je ukazano, priporo* 
čano. Dostikrat učenec težko kupi zvezek. 
Učitelj pa dobi piko, če ne izpreša zadost* 
nega števila naročnikov iz svojih učencev. 

Ker se bo moral izdelati Kataster izven* 
šolskega dela, pozove tov. Jurančič učitelj
stvo. da se zanj zainteresira. 

O Levstiku je govoril g. profesor Alič 
Fran. Vodil nas je iz rojstnega kraja veli* 
kega moža v Ljubljano, na Dunaj, v Olomuc, 
nazaj v Retje in v Ljubljano. Razkazal nam 
je ves križev pot, ki ga je hodil Levstik, ti
stih malo lepih trenutkov, ki jih je imel Lev
stik v svojem življenju, vse borbe, vse veliko 
delo, ki ga ceni slovenski rod šele po 100 
letih. 

Tov. Jurančič je razpravljal o stanovski 
morali. Obravnaval je temo po točkah,' ki 
mu jih je narekovalo življenje in nehanje 
učiteljstva. Tako govori o »starih in mladih«, 
o boju za dobra mesta, o protekciji, o so
žitju učiteljstva na poedinih šolah, o zabav* 
ljanju učiteljev na zborovanja, o referatih in 
debati. 

Pri debati se oglašajo tov. Šterk, tov. 
Debenak, tovarišica Grafenauer, tov. Pre
dan, tov. Jančič, tovarišica Pahor, tov. Kafol, 
tov. Musek in tov. Jurančič. 

Dan prihodnjega zborovanja določi od
bor. Od 158 vpisanih članov je bilo navzočih 
111, t. j . 7025%. 
D. J. Šestan, preds., Kaukler Fr. V., tajnica. 

+ JUU. SRESKO DRUŠTVO V RA
DOVLJICI je zborovalo dne 12. decembra 
1931. ob 8. uri v Lescah. — Navzočih je bilo 
91 članov. 

Tovariš predsednik otvori zborovanje 
s pozdravom na vse prisotne, poudari v 
kratkem in lepem nagovoru vsa učiteljska 
stremljenja in potrebo po samoizobrazbi. 
Omenja naše stanovske liste, ki so na isti 
višini kot inozemski in so našemu stanu in 
organizaciji le v čast. 

Nato sledi pogovor o došlih okrožnicah 
sekcije, o odtegljajih glede naturalnih sta
novanj itd. 

Namesto obolele tovarišice Čibejeve je 
imel z višjo skupino II. razreda dvorazred* 
niče tov. Pibrovec nastop v smislu delovne 
šole. Navzoči so pazljivo sledili dve uri tra* 
jajočemu pouku. 

Medtem sta prišla na zborovanje gosp. 
ravnatelj dr. Lončar in predsednik sekcije 
tov. Dimnik. 

Po pozdravu je prevzel besedo g. rav* 
natelj dr. Lončar ter v temeljitem referatu 
podal smoter in smisel delovne šole. Zel je 
burno pritrjevanje. 

Nato pozdravi zbrane leski župan gosp. 
Ažman, za pozdrav se mu je zahvalil tov. 
predsednik. 

Tov. St. Žagar je referiral o delovnih in 
uradnih knjigah, ki jih namerava upeljati na 
svoji šoli. 

O nastopu in obeh referatih se je vnela 
živahna diskusija, v katero so posegli razen 
predavateljev in predsednika sekcije poseb* 
no še tov. Baebler, Serajnik, Gradnik, Ra
zinger, Požarjeva, Šivičeva itd. 

Sprejeti so bili sledeči predlogi: 
'I. Potom sekcije naj se prosi prosvetni 

oddelek kr. banske uprave, da dovoli uved

bo dnevnika in tednika v eni knjigi, kakor 
je demonstriral tov. Žagar. 

II. Učiteljstvo soglaša z mnenjem sek
cije, da J e dovolj ene pedagoške kulturne 
institucije, ki naj bi prevzela tudi »Popot* 
nika«. 

III. Sreske učiteljske knjižnice naj se 
združijo v enotno banovinsko knjižnico. 

Svoje mnenje poda o upeljavi zvezkov 
državne izdaje, o opustitvi rokotvornih te
čajev in upeljave tečajev z ozirom na novo 
šolo itd. tov. Dimnik. 

Tov. predsednik se zahvali vsem preda
vateljem za njih temeljitost. 

Nato se stavijo sledeča vprašanja: 
Tov. St. Žagar o razpustu društva slo* 

venskih učiteljic. 
Tov. Lahajnar o enotnem mladinskem 

listu. 
Tov. Serajnik o vsebini »Našega roda«. 
Na vsa ta vprašanja odgovarja predsed* 

nik sekcije tov. Dimnik. Dotakne se še vseh 
drugih aktualnih vprašanj, poroča o delu 
sekcije itd. 

Tov. Bratinova se ne strinja z.izvajanji 
glede razpusta društva slov. učiteljic, nakar 
podasta končna pojasnila tov. Dimnik in 
tov. predsednik. 

Učiteljstvo je 5K ure pazljivo sledilo 
Vkljub mrzli dvorani vsem izvajanjem, kar 
kaže veliko zanimanje za vse sodobne refor
me in napredek šolstva. 

Po zaključenem zborovanju ob 13'30 si 
je učiteljstvo ogledalo še prostore lepe in 
moderne nove leske šole. 
E. Schiffrer, t. č. preds. Skender, t. č. tajnik. 

kazal je dobo za časa Tolstoja, ko je vladal 
v Rusiji plemič, mužik pa je bil suženj. Tol
stoj, sam plemič, je opazoval življenje, videl 
je prepad, ki je ločil plemstvo in zasužnjeno 
ljudstvo in se je odločil, da osvobodi mužika 
duševnih spon. Otvoril je svojo znamenito 
šolo za kmetsko mladino. Vzgajal je deco v 
svobodi, resnici in z ljubeznijo. Tem nače
lom se približujejo danes poborniki nove 
šole, ki bodi šola življenja. 

G. predavatelj je vpletal v predavanje 
zanimive spomine iz svoječasnega učiteljske
ga delovanja in navajal tudi primere iz advo
katske prakse. 

Stvarnim in duhovitim izvajanjem so sle
dili poslušalci z največjo pozornostjo in so 
g. predavatelju izrazili svoje priznanje. 

6. Prihodnje zborovanje bo 6. februarja 
leta 1932. 
Predsednik: J. Gosak. Tajnik: J. Pogačnik. 

+ J. U. U. — SRESKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO V CELJU je zborovalo 5. decem
bra 1931. v Celju. 

Navzočih 164, t. j . 82%. 
Predsednik tov. Gosak otvori zborova

nje s pozdravom navzočih. 
Prečita zahvalo gg. bana in podbana za 

brzojavne pozdrave vodstva in učiteljstva z 
občestva kmetskih in gospodinjskih nadalje
valnih šol in priznanje g. podbana učiteljstvu 
za njegovo uspešno prosvetno delo med na
rodom. 

Prečitali so se številni dopisi. Zvišanje 
naročnine knjigam S. Š. M. se vzame na zna
nje, pošlje se pa odboru sledeče: 1. Udelež
ba pri občnih zborih S. Š. M. je vsemu član
stvu stvarno nemogoča, zato je učiteljstvo 
Celjskega učiteljskega društva na svojem zbo
rovanju 5. decembra 1931. stavilo predlog, 
da se pravila S. Š. M. glede udeležbe na obč
nih zborih v toliko izpremenijo, da bodo 
člani enega učiteljskega društva zastopani po 
svojem poverjeniku. 

2. Občni zbori S. Š. M. se naj pravočasno 
pismeno javijo članstvu potom poverjenika, 
tako da se zamore o dnevnem redu razprav
ljati že na zborovanju učiteljskega društva. 

O združitvi pedag. ustanov S. Š. M. in 
Ped. centrale je članstvo zavzelo sledeče sta
lišče: 

V Ped. centrali in S. Š. M. tvori osnovno
šolsko učiteljstvo veliko večino. S to večino 
mu je dana možnost, da na vsakem občnem 
zboru teh ustanov uveljavi svoje zahteve. 
Ako se tO doslej ni godilo, nista temu krivi 
ustanovi, temveč neinteresiranost včlanjene
ga osnovnošolskega učiteljstva. 

Uspeh obeh ustanov leži v tem, da zanj 
garantira idealizem in požrtvalnost vodilnih 
oseb in članstva, ki se zbira okrog njih. — 
C) včlanjenju v teh ustanovah je sklepalo 
članstvo vedno prosto. 

K posameznim točkam pripominjamo: 
Ad 1. V kolikor so v interesu in korist 

šolstva in stanu, ki ta list vzdržuje. 
Ad. 2. Po svobodnem sklepu članstva v 

posameznih društvih. 
Ad 3. V kolikor smatra društveno vod

stvo in članstvo za umestno. 
Ad 4. V principu se strinjamo, ako je 

zasigurano sodelovanje učiteljstva vseh kate
gorij Pedagoške centrale in S. Š. M. ter nji
hovih preizkušenih pedag. delavcev. 

Ad 5. Številčno razmerje tu ni merodaj
no. Odloča naj le sposobnost in delavnost 
sodelujočih. 

Ad 6. Pedag. list naj preide v roke pe
dagoške ustanove. 

Ad 7. Sedaj obstoječe knjižnice naj osta
nejo, ker sedanji čas ni primeren za radikal
ne izpremembe. 

Da ne bi okrožnica vzbujala vtisa, da se 
hoče pokreniti akcija proti tem ustanovam, 
predlagamo, da pošlje sekcija okrožnico tudi 
Pedagoški centrali in S. Š. M. 

Mladinska Matica ima kljub težkim fi
nančnim razmeram še vedno častno število 
naročnikov. 

Glede naturalnih dajatev naj se učitelj
stvo izednači z uradniki v onih resorih v 
katerih je to vprašanje zanje ugodno rešeno. 
Odtegljaji za naturalna stanovanja naj ne 
presegajo vsote, ki jo določa uradniški za
kon in naj ne poslabšajo gmotnega položaja. 

3. Sreske učiteljske knjižnice naj osta
nejo še v bodoče ločene in sicer za mesto 
ter za celjski in vranski sodni okraj. Odbori 
teh knjižnic naj se večkrat sestane j o glede 
nabave novih knjig. 

Na februarskem zborovanju se naj raz
pravlja o izkustvih v lanskih poizkusnih raz
redih. Referent bo tov. Dolinar, določijo se 
tudi poročevalci — hospitanti, končno poro
čilo pa bo podal tov. šolski nadzornik. 

5. Znani odvetnik g. dr. Henrik Turna 
je predaval o Tolstoju kot vzgojitelju. Pri


